
STABIUZACIJSKA PRIZADEVANJA (NEKATERIH)
SAMOUPRAVNIH INTERESNIH SKUPNOSTI

Programi nastajajo
Naš pogovor za oikroglo mizo s predstavmiki gospodarskih organizacij o stabilizacijskih priza-

devanjih, ki so se polnoštevilno odzvali našemu vabilu, nas je spodbudil, da smo sklicali še po-
doben pogovor s predsedniki 9IS in predsedniki iavršmih odbort>v SIS občine Ljubljana Center.
Pa z našim pogovorom ni bilo nič, saj so se odzvadi le predstavniki telesmakulturne, socialno-
skrbstvene, stanovanjske in zdravstvene SIS. Tako smo se odločili, da bomo sklicali čez nekaj dni
spet pogovor za okroglo mizo. To smo tudi storili, na drugem pogovoru smo se spet srečali
s predstavniki istih štirih SIS. O predstavnikih drugih petih SIS ni bilo ne duha ne sluha, če-
prav smo jih poleg pismenih vabil obvestili še po telefonu.

Kaj naj rečemo o takšni
brezbrižnosta nekaterih SIS do
javnosti?

Opravičevanje brezbrižnosti
s prezaposlenostjo je, milo re-
Ceno, neprepričljivo. Verjetno
tu ne gre za brezbrižen odnos
le do seznanjanja javnosti s
svojim delom, marveč tudi do-
kaj verjetno za brezbrižen od-
nos nasploh. No, reciino, da
so nekateri preobremenjeni z
delom. Toda, če je to res, po-
tein se je breba zamislitd, kajti
preobremenjeni, kljub odM-
kam, ne morejo uspešno oprav-
Ijatd svojega dela. Kot prtmer
vprašljive pravikiosti dela bi
navedli besede tovariša Andre-
ja Korenčana \z SIS za social-
no varstvo, ki nam je (po te-
lefonu) povedal, kako je sploh
zve^el, da je izvoljen v SIS:
da je izvoljen, so ga obvestdli
pismeno, na sestanku, na kate-
rem so ga izvolili, namreč nd
bil, po ustanovni skupščini tu-
di ni bilo nobene seje, tako da
nam, t?udi če bi prižel na po-
govor, ne bi mogel ničesar
povedatd.

To iskreno priananje tovaniža
Korenčana nam da misliti, da
T funkoioniranju SIS (vsaj
nekaterih) očitno marsikaj ni
tako, kot bl moralo biti. če
bi bili tudi drugi toliko iskreni
lcot je AndTej Korenčan, potein
morda to naše razglabljanje,
da nekaj ne more biti v redu,
ne bi bdlo patrebno.

Namesto pogovora za okroglo

mizo objavljamo pismene od-
govore štirih SIS na vpraša-
nja, ki sino jih nameravali za-
staviti za okroglo mizo. Ta
vprašanja so:

1. Kakšna so — zelo kon-
kretao — vaša stabilizacijska
prlzadevanja v zvezi z ukrepj
družbe (kaj ste storild, kakšne
težave so pri tein, kaj predla-
gate, splošna in skupna po-
raba.. .).

2. Programi dela in zahteve
za leto 1976 (tudi: kako jih bo-
ste predstavili delovnim kolek-
tivom).

3. Srednjerodni načrt (kako
daleč ste, predlogi, težave).

Stanovanjska SIS
Stabilizacijo smo sprejeil

kot dolgoročno akoijo, kd smo
jo upoštevali pri programai
dela za prihodnje leto In v
srednjeročnem naortu.

Navedli bomo predvsem ti-
ste stabilizacijske ukrepe, za
katere menimo, da so zdaj za
delovne ljioidi in ftbčane najbolj
aktualni.

Glede gospodarjraija s sta-
novanjskimd bašami menimo,
da moramo usposobiti hišne
svete kot osnovne celice za
samostojno gospodarjenje s hl-
šanii. Pri tem smo naleteli na
določene težave že pri materi-
alni osnovi hišnih svetov. Me-
nimo, da bodo sredstva iz sta-
naiin, najemnin ter prispevkov
etažnih lastnikov najbolj sino-

trno uporabljena, če bodo o
njihovi uporabi odločall stano-
valci v bišah, kjer se ta sred-
stva zbirajo, saj prav gotovo
najbolje poznajo probleme
vzdrževanja in gospodarjenja
ter drage probleme hiše, v ka-
teri stanujejo. Da bi okrepili
materialno bazo hišnih svetov,
je naša skupšoina povečala de-
lež, ki ostane hišam za tekoče
vzdrževanje, in prepustila hi-
šam tudi ddl stanarine, kl je
namenjen za investicijsko vzdr-
ževanje. Skupšdina je pri tej
odločitvi izhajala iz stališča,
da je stanarina po odbitku
amortizacije dohodek stano-
vanjske hiše. S teina skušamo
uveljaviti načedo, da je stano-
vanj&ka hiša temeljna celica
gospodarjenja, s svojo mate-
rialno osnovo, in da se v sta-
novanjski skupnosti opravljajo
le taste zadeve, za katere je
biša premajhna enota in za
katere se dogovonijo vsi dele-
gati stanovalcev za vso občino.

Težave, na katere snio na-
leteli pri uveljavljanju tega, so
Stevilne, med njimi pa je tudi
ta, da po novih predpdsih hišni
svet ne more imeti svojega
žiro račurta pri siužbi družbe-
nega knjigovodstva in da tudi
stanovanjsko podjetje Stanin-
vest še ni organizirano tako,
da bi bilo resnično servis za
hi&ie svete in stanovanjsko
skupnost. S tem podjetjem po-
tekajo pogovari, da prilagodi
delovno organizrranost denar-

nim in drugtm potrebam hdšnih
svetov. Predvidevamo, da nas
bodo pri tem podprle krajev-
ne skupnosta iin vsi stanovalci.

V skladu z dogovorom med
stanovanjskimd skupnostmi
Ljubljane v naša skupnosti ni-
smo zaposlili delavcev, ker pri-
čakujemo, da nam bo te sto-
ritve opravljal Staninvest, ki
se bo organiziral tako, da bodo
lahko krajevne skupnosti in
hišni sveti vplivali na delavce,
ki bodo opravljaJi ta dela.

Odnosi glede izročitve novo-
zgrajenlh stanovanjskih biš od
gradbenjh podjetij na samo-
upravne stanovanjske skupno-
sti še niso urejeni. Menimo, da
naj bd stanovanjske skupnosti
v interesu stanovalcev sklenile
ustrezne sporaziune z gradbe-
nirnf podjetji, ki gradijo na
njihovem območju, v katerih
bd bili podrobneje urejeni
medsebojni odnosd: jamstvo za
kvaliteto izvajanih del, zagoto-
vitev hišniških stanovanj, pri-
mernih površin za otroška
igrišča, prostorov za delovanje
hišne samouipra.ve, tehnične
pbdiage za urejanje odnosov
med etažnismi lastniM itd.

Posojila iz sredstev združenih
v samoupravni stanovanjski
skupnosti in iz bančnih sred-
stev, s katerimd gospodari sa-
moupravna stanovanjska skup-
nost bi lahko dajali le za tiste
objekte, za katere bd bile skle-
njene pogodbe med gradbenimi
podjetji in stanovanjsko skup-
nostjo.

Velik del našdh občanov ni
v enakopravnem položaju s
stanovalci drugiii občin, saj
je za našo obdino značiino, da
je mnogo stanovanj v starem
mestnera jedru, ki je spome-
niško zaščiteno in da so tam
stanovanja stara, dotrajana,
nefunkcionalno razdeljena in
brez najbolj osnovrah kvalitet
sodobnega stanovanja. Zato je
med nalogami naše skupnosti
px«aovitev tega dela mesta, da
bi našim občanom zagotoviM
vsaj minimalen stanovanjski
standard ln jih tako izenafiili
s stanovaloi drugih občin. Da
se bo to uresničilo, bo treba
v programu zaigotoviti obrav-

navanje prenovitve mesta kot
novogradnje.

Vsi našd načrti temedjijo na
načrtih srednjeročnega razvoja
občine in mesta, kjer se vklju-
čujemo in tvorno sodelujemo.

Telesnokulturna SIS
Na 6. seji IO SITKS, kj je

bila 23i-julija, smo izdelali pro-
grairi stabilizacijskih ukrepov
na področju telesne kulture in
sprejeli naslednje smernice:

1. Programe dela bomo na-
Srtovali v okviru, ki ga omo-
gočajo sredstva dotekajoča na
osnovi samoupravnega spora-
zuma. Zato se y denarnem po-
gledu ne zadolžujemo, pač pa
raste dolg na kapaciteti objek-
tov, ki jih že vrsto let ne gra-
dimo. Medtem pa naraščajo
potrebe in z njimi povpraše-
vanje po športnih objektih.
Zaradi tega trpi kvaliteta in
množičnost športnikov in
&portnih rekreatorjev. Menimo,
da je ta problam mogode rešita
z združevanjem denarja v
mestnem merilu z dogovarja-
njem, srednjeročnim in dolgo
ročnim načrtovanjem športnih
objektov v Ljubljani.

2. Poceniti je treba tekmo
valne sisteme, saj so za naše
razmere predragi. Na republiš-
kd ravni so že pripravili pred-
loge za nove tekmovalne siste-
me. Ti so pravkar v javni raz-
pravi, vanjo smo se vključdli
tudi mi.

3. S sprejetimi merili o na-
grajevanju strokovnih kadrov
v OTKO bomo izboljšali stro-
kovno izpopolnjevanje in kva-
liteto dela.

4. Z novim fftnanciranjem te-
lesne kulture je naraslo deli-
dtamo stanje prd administra-
tivnem poslovanju OTKO, kl
v novih razmerah zahteva na-
tan&nejše znanje, več časa in
naporov. Rešitev tega vidimo
v organdziranju skupnih služb
za vse SIS v občini, aJd skup-
ne službe za TKS v mestu.
Menimo, da 1» bilo potem ob-
veščanje med delegacijamd
boljše in kvalitefcnejše.

5. še letos moramo dosedi,



da bodo telovadmice, ki jiii
imamo, stoodstotno izkorišče-
ne, doslej namreč niso bile.

6. še bolj kot doslej bomo
propagirali in uvajali amaterd-
zem, kamor sodita tudi načrt-
nost in delovna disciplina.

7. Proučili bomo smotrnast
združevanja OTKO, ki se ukvar-
jajo z istim športom.

8. Obsboječe objekte, ki po-
trebujejo večja vzdrževalna
dela in popravila, bomo izbolj-
šali z minimaLnimd denarnimi
sredstvi. Izgradnja Rekreacij-
skega centra na Letnem telo-
vadišču pa bo le načrt tako
dolgo, dokler ne bomo našli
rešitev v realni finandnd kon-
strukciji, katere rešitev smo
omerali <v 1. todkl

To so glavnri stabilizacijski
ukrepi SITKS Ljubljana Cen-
ter. Z njirai naj bi dosegld op-
timalno stanje, boljšo poslov-
nost med SITKS in OTKO in
bctfjše poznavanje položaja
med delavcem, občanom, orga-
nizatorjem in strokovnjakom
v OTKO.

Opozorild bi roorda še na to,
da republiški program kasni
štiri mesece.

Zdravstvena SIS
Na '4. seji IO julija smo

skupaj s predstavniki občin-
skega odbora sindikata ter
predsedniki zbora uporabnikov
in izvajalcev naše samouprav-
ne interesne skupnosti kritično
ocenili dosedanjo porabo na
področju zdravstvenega var-
stva.

Izoblikovali- smo staMSče in
se dogovorili, da je v zdrav-
stvenih TOZD in OZD takoj
potrebno izdelati stabtlizacijske
programe, ki morajo upoštevati
politična izhodišča na področju
zdravstvenega varstva:

1. Poraba naj se giblje v me-
jah dogovorjene stopnje;

2. Raoionalizirati delovni 6as
v zdravstvenih TOZD in OZD,
ga bolj prilagoditi zavarovan-
cem združenega dela (gospo-
darstvo);

3. Ustaviti nagel porast cen
zdravilom vseh vrst in zdrav-
stvenih storitev v hospitalnem
zdravljenju in jih podvreči re-
vidiranju;

4. Vloga zdravnika v osve-
Sčaniu zavarovanca se mora

bolj kot do sedaj čutiti v
praksi — z» vsako najmanjšo
prasko in temu primerno za-
htevo zavarovanca se ne odo-
brava bolniški stalež.

Po dobrem letu delovanja
samoupravne interesne skup-
nosti za zdravstvo ugotavlja-
mo, da delegacije v združenem
delu kot uporabniki in delega-
cije zdravstvene delovne orga-
nizacije k.ot izvajalci niso do-
cela doumeli vloge in nalog,
ki jiii je opredelila ustava na
področju samoupravnega dago-
varjanja izmenjave dela. Posa-
meaaoi neodgovorni zavarovanci
načrtno iščejo bolniški stalež
in si izmišljajo vse vrste bo-
lezni, da bi čim dalj ostald v
staležu, ker pridobijo z nado-
mestiloni (ka je včasih večje)
in 30 odstotkov od osebnega
dohodka.

Na skupščind obeh zborov,
uporabnikov in izvajalcev juli-
ja, smo o teh problemih raz-
pravljaM, jih kriti&io ocenlll,
in se dagavoirili, da je potrebno
takoj sprožiti akcijo zoper te
pojave ter pritegniti vse sub-
jektivne sile pri osveščanju
zavarovancev z dokazovanjem
ia podatki o nastalih težavah.

Večiria lefcnih in srednjeroč-
nih programov je v kononi fazi
priprav osnutkov, tatoo občin-
sfcih kot regionatoih.

Na regionalnem posvetu 11.
septembra smo se dogovorili,
da naj programi vsebujejo dve
varianti in naj bodo okvantifi-
cdrani, upoštevajoč realne mož-
nosti gospodarstva in nato po-
sredovani v razpravo TOZD in
OZD, ki naj jih ocenijo, dajo
na njih svoje pripombe, se od-
ločijo v skladu s svojimi eko-
nomskimi možnostmi za eno
od predlaganih variant.

O izhodiščih za srednjero&ni
program zdravstvenega vanstva
je razpravljala občinska skup-
ščina 30. junija 1975 in ga kot
osnuteis sprejela.

Republiškd srednjeročni pro-
gram zdravstvraiega varstva je
v razpravi. Regionalna skupšči-
na je o njem razpravljala ju-
Vija in dala svoje pripoinbe na
bistvene točke plana.

Težave so predvsem ob uslkla-
jevanju programov med ob5i-
nami na ravnri območja in ob
močji na raivni republike tea
ob prioriteti, ki jih delovni os-
nutki programov oprfedeljujejo.

Kulturna SIS
NASA STABILIZACIJSKA
PRIZADEVANJA V ZVEZI
Z UKREPI NA PODROCJU
KULTURE V OBCINI
LJUBLJANA - CENTER

Uvodoma moramo poudaritl,
da so v občind Ljubljana-Cen-
ter skoncentrirane pomembne
kulturne ustanove z najrazMč-
nejšimi oblikamd kultume de-
javnosti, od ustvarjanja, po-
sredovanja do varstva kultur-
nih vrednot. Ker smo na os-
novi samoupravnega dogovora
pranasli viso tako imenovano
profesianaino kultumo dejav-
nost in nekaj pomembnejših
dru&tev v naši občini na ljub-
ljansko kulturho skupnost,
vključno s finandnimi sredstvi,
nam je ostalo bore malo sred-
stev za pokiitje vseh ostaldb
amaterskih kulturnih dejavno-
sti, ld pa je v naši obfiini zelo
bogata, saj združuje preko raz-
nih društev in akcij, ki jih iz-
vaja ZKPO občine, preko 4700
dlaaov kulturnih društev, umet-
niških skupin, članov mladin-
skih zborov ipd.

Zaradi tega, ker nam Je že
v začetku leta bilo popolnoma
ja&no, da z zbranimi sredstvi
iz prispevne stopnje v letu 1975
ne bomo magli pokriti niti eno-
stavne reprodukcije na tem
področju, smo na ravni občin-
ske kulturne skupnosti in na
ravni ljubljanske kultume sku-
pnosti, že letos spomladd spre-
jeli »Dokument o smotrnejšd
uporabi sredstev in o nekate-
rih strukturalnih spremeinbah
y organiziranosti kulturnih de-
javnosti«. Dokument vsebuje
okvirni načrt za integracijske
procese na podrooju kulture v
najširšem smislu, od uveljav-
ljanja programske deUtve ln
skupnega oblikovanja progra-
mov do združevanja sorodmdfc
kulturnih tastituoij, hkrati pa
uveljavfljanje nekaterili kon-
kretnih uiterepoiv.

Med prizadevanji za čim več-
ji prispevek k stabilizacijski
polibiki bo oboinska kultuma
skupnost vložila vse sile, da
se temeljne interesne skupno-
sti za posame^ma področja čam
prej ustanove. Zavedamo se
namreč, da je od nadaljnjega
samoupravnega konstituiranja

Nadaljevanje na 13. »traai



Nadaljevanje s 5. strani

kulturnih skupnosti, zlasti pa
od doslednega uveljavljanja
delegatskih odnosov, v veloki
meri odvisna ravno usmeritev
na smotrnejšo organiziranost
kultumih dejavnosti, na Lska-
nje notranjih rezerv.

Kulturaa skupnost bo, sku-
paj z zavodi in nosild ostalih
kulturnlh akcij, ob sodelovanju
ZKPO občiile, proučila vse mo-
žnosti, da se y proces kultur-
nih akcij, ustvarjanje in podo-
življanje vključi najSirši krog
mladine, delovnih ljudi in ob-
6anov.

Posebno pozornost bomo po-
svetili dvigu kvalitete in vklju-
čevanju mladine in delavcev v
amaterskih kulturndh društvih.
V pripravah je nova zasnova
celovitega taformiranja o kul-
tumih programih v Ljubljani.

Zavzemamo se, da bo, še bolj
kot v preteklosti, prišlo do Lz-
raza financiranje programov
na osnovi ovrednotenja ustvar-
jenih. rezultatov in kvalitete
novih programskih zasnov; to
bomo stordli na osnovi polletne.
realizacije programov.

Neposredni stabilizacijski
ukrep predstavlja tudi krčenje
investicijskega programa. Pla-
nirana adaptacija prostorov za
novo lutkovno gledališče se
prestavi v. naslednje leto, ker
nismo v Ljubljani uspeli zdru-
žiti sredstev za začetek adapta-
"cije, z najetjem bančnih kre-
ditov, ssa katere ni zagotovlje-
no kritje, ne želimo pa ustva-
riti dodatnih žarišč inflacije.

Kulturna skupnost bo tudi
odločno vztffajala na stališču,
da vsi nosilci kultumih progra-
mov, udeleženci samoupravne-
ga dogovarjanja, u&kladijo rast
osebnih dohodkov v okviru
razpoložljivih sredstev, pridob-
ljenih v procesu s-vobodne me-
njave dela.

Kultuma skupnost bo tudi
odločno vztrajala na stališču,
da vsi nosilci kultumdh progra-
mov, udeležencd samoupravne-

ga dogovarjanja, uskladijo rast
osebnih dohodkov v okviru
razpoložljivih sredstev, pridob-
ljenih v procesu svobodne me-
njave dela.

Kultuma skupnost občine se
bo zavzemala, da se ne more
sprejeti nikakršno zniževanje
stopnje iz brtito osebnih do-
hodkov zaposlenih, saj pollet-
na realizaoija zaostaja za 2,2
poena za višino, ki jo je za to
obdobje določil IS skupščine
SR Slovenije, v nedavno spre-
jetih stališdih in predlogih.

Občinska kulturna skupnost
Ljubljana-Ceinter pričakuje, da
bodo družbenopolitične orga-
nizacije na vseh ravneh pod-
prle njeno usmeritev na po-
dročju stabilizacije. To pome-
ni, da bodo morale prevzeti
iniciativo in s konkretnimi in
akcijskimi programi zagotoviti
izvajanje sprejetih stališč ob-
činske in ljubljanske kulturne
skupnosti vsi nosdlci kulturnih
dejavnosti, ob polni podpord
družbenopoldtičnih organizacij
znotraj njih.

PRUGRAM DELA IN
ZAHTEVE ZA LETO 1976

Prednostne naloge bodo iz-
hajale v programu za leto 1976
iz prizadevanj za socdalistdčno
zasnovanost kulture kot sestav-
nega dela revolucionarnih pro-
cesov, ki uveljavljajo sainoup-
ravno odločanje proizvajalca
in tako omogočajo uveljaviti
razvoj človekove osebnosti.

Ctenovni cUj, ki ga bomo uve-
ljaviM, je torej interes delovnih
ljudi.

Konkretne naloge bodo v pri-
hodnjena letu zato usmerjene
predvsem v večanje šte^dla po-
rabniikov kulturnih dobrin, pri-
bliževanju kultuniih dobrin
delovndm ljudein in občanom,
ter razvoju kulturne aktivno&ti
v krajevnih skupnostdh in v
zagotavljanju finančnih sred-
stev za pokTivanje predloženih
programov kultumih dejavno-

sti, ki bodo vključane tudi v
srednjeročni program mesta
Ljubljane.

Ob predvideni dinamiki rasti
družbemega proizvoda se delež
za skupno porabo ne bo smel
zmanjševati, prav tako pa tudi
v notranji strukturi skupne po-
rabe, delež kulturnih dejavno-
sti ne bo smel biti manjši.

Zbrani so že podatki za pro-
gram leta 1976 vseh organiza-
oij, društev in ustanov, pa tudi
krajevnih skupnosti. že v tne-
secu juniju smo povabili k

-oblikovanju programa kultur-
ne zavode, društva, umetniške
skupine, KS, OZD, DPO, dele-
gacije in posameznike. Velik
del programov je zbran, že tudd
finančno ovrednoten, potrebe
so izredno velike.

V prihodnjih dneh bo izvrš-
nd odbor občinske kulturne
skupnosti obravnaval prvi os-
nutek programa in finančnega
načrta, nato poslal program
delegacijam v KS in TOZD v
razpravo. Ko bodo zbrani pred-
logi in pripombe, jih bo izvrš-
ni odbor verificiral in pripravil
predlog programa za 4. sejo
skupščine kulturne skupnosti
občine Ljubljana-Center.

SREDNJERtKSNI NACRT
Pripravljena so izhodišča za

srednjeročni načrt razvoja kul-
turnih dejavnostd v občini. že
osnutek programa za leto 1976
in intencije govore, da bo tre-
ba marsikaj že začetega pre-
nesti v naslednje leto. Vseka-
kor bo ena izraed osrednjih
nalog celovito izpeljatd dele-
gatska razmerja v okviru de-
legatskega sdstema, vzpostaviti
čvrsto mrežo odločanja, ki bo
omogočila kar najbolj neposre-
dem vpliv delovnih ljudd in ob-
čanov na odločitev v kulturnd
politdki. Odraz tako zastavlje-
nega odločanja o usmeritvi
kmlturnih dejavno&ti mora bdita
tudi srednjeročni načrt raavo-
ja, ki mora v končni fazi pri-

kazati možnosti kulturnega raz-
voja v povezanosti z razvojem
TOZD in krajevnih skupnosti
v občini.

Pri strokovnislužbd ljubljan-
ske kulturne skupnosti so že
zbrani prvi kazalci srednjeroč-
nega programa kulture v naši
občini. Z osnutkom bomo mo-
rali priti slej ko prej pred

delovne ljudi in občane, se z
njimi dogovarjati o nadaljnjih
nalogah, prioritetnih vlaganjih,
vse od osnovne aktivnosti pa
do najbolj potrebnih investicij.
Delovni ljudje in občani naj,
na osnovi svobodne menjave
dela, končno tudl povedo, kaikc
in čemu bomo dali prednost v
srednjeročnem programu.


